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ACTA DE LA SESSIÓ Nº 10/2018, DE CARÀCTER EXTRAORDINARI DE L’ AJUNTAMENT 

PLE CELEBRADA EL TRENTA DE NOVEMBRE DE DOS MIL DIVUIT. 
 
Al municipi de Canals, en el Saló de Sessions de la casa consistorial, Pl. de la Vila núm 9, el 

trenta de novembre de dos mil divuit, essent les vint hores i dotze minuts (20:12 hores). 
 
Presideix el Sr. Primer Tinent d’Alcalde D. Joan Carles Pérez Pastor per substitució del Sr. 

Alcalde D. Ricardo Requena Muñoz, assistint els regidors/es D. Manuel Sanchis Polop i Dª Maria 
Celia Ibañez Belda (del Grup Municipal Gent de Canals); D. Antonio Sanchez Aguado i Dª Mª Jose 
Castells Villalta (del Grup Municipal Compromis); D. José Ramón Garrido Centelles (del Grup 
Municipal EUPV);  D. Antonio Manuel Orea Pedraza i D. Adriá Castelló Sanchis (del Grup Municipal 
Socialista); D. Fernando Gimenez Alcalde,  D. Antonio Pérez García, Dª Andrea Sisternes Martorell,  
D. Francisco López Trigueros i D. Andrés José Carull Blasco (del Grup Municipal Popular); D. Vicente 
Tornero Soriano (del Grup Municipal Reiniciem Canals) i Dª Maria Celia Bononad Martínez (regidora 
no adscrita). 

 
No assisteixen els regidors: El Sr. Alcalde D. Ricardo Requena i Muñoz i D. Manuel Edgar 

Bellver Franco (del Grup Municipal Reiniciem Canals). 
 
Assisteix com a Secretari D. José Antonio Martínez Damiá, Vicesecretari de l’Ajuntament de 

Canals.  
Havent-se comprovat la presència del President i del Secretari, així com l’existència del 

quorum exigit per l’artícle 90 del Reial Decret 2568/1986, de 28 de novembre, pel que  s’aprova el 
Reglament d’Organització, Funcionament i Règim Jurídic de les Entitats Locals (d’ara en avant ROF) 
per a la vàlida constitució del Ple, el Sr. President declara oberta la sessió que es va desenvolupar 
d’acord amb el següent,  

ORDRE DEL DIA 
PART RESOLUTIVA 

    
 1.- ASSUMPTES DICTAMINATS PER LA COMISSIÓ INFORMATIVA MUNICIPAL DE 
SOCIETAT, CULTURA, D’URBANISME I MEDI AMBIENT. 
 

1.1.- PROPOSTA DE NOMENAMENT DEL BANDERA I CUIROS DE SAN ANTONIO ABAD, 
AIXÍ COM EL BANDERA I CUIROS  INFANTILS DEL 2019. 

1.2.- PROPOSTA DE NOMENAMENT DE LA FESTERA DE GRACIA INFANTIL I LA SEUA 
CORT D’HONOR DE LES FESTES DE SANT ANTONI DE 2019. 

1.3.- PROPOSTA DE NOMENAMENT DE LA FESTERA DE GRACIA I LA SEUA CORT 
D’HONOR DE LES FESTES DE SANT ANTONI DE 2019. 

1.4.- PROPOSTA DE NOMENAMENT DELS FESTERS DE SANT ANTONI DE 2019. 
1.5.- PROPOSTA SOBRE LA MANTENIDORIA DE L’ACTE DE PRESENTACIÓ DE LA 

FESTERA DE GRÀCIA DE 2019. 
1.6.- PROPOSTA SOBRE LA MANTENIDORIA DE L’ACTE DE PRESENTACIÓ DE LA 

FESTERA DE GRÀCIA INFANTIL DE 2019. 
 

 
 
           1.- ASSUMPTES DICTAMINATS PER LA COMISSIÓ INFORMATIVA MUNICIPAL DE 
SOCIETAT, CULTURA, D’URBANISME I MEDI AMBIENT. 
 

1.1.- PROPOSTA DE NOMENAMENT DEL BANDERA I CUIROS DE SAN ANTONIO ABAD, 
AIXÍ COM EL BANDERA I CUIROS  INFANTILS DEL 2019. 
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Es dóna compte de la Proposta  d’acord de  la Regidoria de Fira i Festes de 5 de novembre de 
2018.  

. . . 
 
No produint-se intervencions, el Sr. President sotmet a votació sense mes tràmits la 

proposta, donant el següent resultat: Vots a favor: 15, del Srs/es D. Manuel Sanchis Polop i Dª 
Maria Celia Ibañez Belda (del Grup Municipal Gent de Canals); D. Joan Carles Pérez Pastor, D. 
Antonio Sanchez Aguado i Dª Mª Jose Castells Villalta (del Grup Municipal Compromis); D. José 
Ramón Garrido Centelles (del Grup Municipal EUPV); D. Antonio Manuel Orea Pedraza i D. Adriá 
Castelló Sanchis (del Grup Municipal Socialista); D. Fernando Gimenez Alcalde,  D. Antonio Pérez 
García, Dª Andrea Sisternes Martorell,  D. Francisco López Trigueros i D. Andrés José Carull Blasco 
(del Grup Municipal Popular); D. Vicente Tornero Soriano (del Grup Municipal Reiniciem Canals) i Dª 
Maria Celia Bononad Martínez (regidora no adscrita); Vots en contra: Cap; Abstencions: Cap. 

 
. . . 

 Per tant, l’Ajuntament Ple aprova i el Sr. Alcalde proclama adoptat el següent ACORD: 
 

ÚNIC. Aprovar el nomenament del Bandera i Cuiros, el Bandera Infantil i el Cuiros Infantil de les 
Festes de Sant Antoni de 2019, i que, aquest any, correspon als següents senyors: 

 
                                     BANDERA: XXXXXXXXXXXX 
   CUIROS: XXXXXXXXXXXXXXX 
 
   BANDERA INFANTIL: XXXXXXXXXXXXXXX 

   CUIROS INFANTIL: XXXXXXXXXXXXXXXXXX 
 
 
1.2.- PROPOSTA DE NOMENAMENT DE LA FESTERA DE GRACIA INFANTIL I LA SEUA 

CORT D’HONOR DE LES FESTES DE SANT ANTONI DE 2019. 
 
Es dóna compte de la Proposta  d’acord de  la Regidoria de Fira i Festes de 5 de novembre de 

2018.  
. . . 

 
No produint-se intervencions, el Sr. President sotmet a votació sense mes tràmits la 

proposta, donant el següent resultat: Vots a favor15, del Srs/es D. Manuel Sanchis Polop i Dª 
Maria Celia Ibañez Belda (del Grup Municipal Gent de Canals); D. Joan Carles Pérez Pastor, D. 
Antonio Sanchez Aguado i Dª Mª Jose Castells Villalta (del Grup Municipal Compromis); D. José 
Ramón Garrido Centelles (del Grup Municipal EUPV); D. Antonio Manuel Orea Pedraza i D. Adriá 
Castelló Sanchis (del Grup Municipal Socialista); D. Fernando Gimenez Alcalde,  D. Antonio Pérez 
García, Dª Andrea Sisternes Martorell,  D. Francisco López Trigueros i D. Andrés José Carull Blasco 
(del Grup Municipal Popular); D. Vicente Tornero Soriano (del Grup Municipal Reiniciem Canals) i Dª 
Maria Celia Bononad Martínez (regidora no adscrita); Vots en contra: Cap; Abstencions: Cap. 

 
. . . 

 Per tant, l’Ajuntament Ple aprova i el Sr. Alcalde proclama adoptat el següent ACORD: 
 

             ÚNIC. Aprovar el  nomenament de la Festera de Gràcia Infantil i la seua Cort d’Honor per a les 
Festes de Sant Antoni de 2019, i que, aquest any, correspon a les següents xiquetes: 
 
                                     SRTA. XXXXXXXXXXXX 
   Festera de Gràcia Infantil 
 
   Cort d’ Honor Infantil 
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XXXXXXXXXXXXXXX 
XXXXXXXXXXXXXXX 
XXXXXXXXXXXXXX 
XXXXXXXXXXXXXX 
XXXXXXXXXXXXX 

   XXXXXXXXXXXXX 
 
1.3.- PROPOSTA DE NOMENAMENT DE LA FESTERA DE GRACIA I LA SEUA CORT 

D’HONOR DE LES FESTES DE SANT ANTONI DE 2019. 
 
Es dóna compte de la Proposta  d’acord de  la Regidoria de Fira i Festes de 5 de novembre de 

2018.  
. . . 

 
No produint-se intervencions, el Sr. President sotmet a votació sense mes tràmits la 

proposta, donant el següent resultat: Vots a favor: 15, del Srs/es D. Manuel Sanchis Polop i Dª 
Maria Celia Ibañez Belda (del Grup Municipal Gent de Canals); D. Joan Carles Pérez Pastor, D. 
Antonio Sanchez Aguado i Dª Mª Jose Castells Villalta (del Grup Municipal Compromis); D. José 
Ramón Garrido Centelles (del Grup Municipal EUPV); D. Antonio Manuel Orea Pedraza i D. Adriá 
Castelló Sanchis (del Grup Municipal Socialista); D. Fernando Gimenez Alcalde,  D. Antonio Pérez 
García, Dª Andrea Sisternes Martorell,  D. Francisco López Trigueros i D. Andrés José Carull Blasco 
(del Grup Municipal Popular); D. Vicente Tornero Soriano (del Grup Municipal Reiniciem Canals) i Dª 
Maria Celia Bononad Martínez (regidora no adscrita); Vots en contra: Cap; Abstencions: Cap. 

 
. . . 

 Per tant, l’Ajuntament Ple aprova i el Sr. Alcalde proclama adoptat el següent ACORD: 
 

             ÚNIC. Aprovar el  nomenament de la Festera de Gràcia  i la seua Cort d’Honor per a les Festes 
de Sant Antoni de 2019, i que, aquest any, correspon a les següents senyoretes: 
 
                                        SRTA. XXXXXXXXXXXXXXXX 
   Festera de Gràcia 
 
    Cort d’Honor 

XXXXXXXXXXXXXXXXX 
XXXXXXXXXXXXXX 
XXXXXXXXXXXXXXXXXXX 
XXXXXXXXXXXXXX 
XXXXXXXXXXXXXXXX 
XXXXXXXXXXXXXXX 
XXXXXXXXXXXXXXXX 
XXXXXXXXXXXXXXXXXX 

 
 
1.4.- PROPOSTA DE NOMENAMENT DELS FESTERS DE SANT ANTONI DE 2019. 
 
Es dóna compte de la Proposta  d’acord de  la Regidoria de Fira i Festes de 5 de novembre de 

2018.  
. . . 

 
No produint-se intervencions, el Sr. President sotmet a votació sense mes tràmits la 

proposta, donant el següent resultat: Vots a favor: 15, del Srs/es D. Manuel Sanchis Polop i Dª 
Maria Celia Ibañez Belda (del Grup Municipal Gent de Canals); D. Joan Carles Pérez Pastor, D. 
Antonio Sanchez Aguado i Dª Mª Jose Castells Villalta (del Grup Municipal Compromis); D. José 
Ramón Garrido Centelles (del Grup Municipal EUPV); D. Antonio Manuel Orea Pedraza i D. Adriá 
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Castelló Sanchis (del Grup Municipal Socialista); D. Fernando Gimenez Alcalde,  D. Antonio Pérez 
García, Dª Andrea Sisternes Martorell,  D. Francisco López Trigueros i D. Andrés José Carull Blasco 
(del Grup Municipal Popular); D. Vicente Tornero Soriano (del Grup Municipal Reiniciem Canals) i Dª 
Maria Celia Bononad Martínez (regidora no adscrita); Vots en contra: Cap; Abstencions: Cap. 

 
. . . 

 Per tant, l’Ajuntament Ple aprova i el Sr. Alcalde proclama adoptat el següent ACORD: 
 

ÚNIC. Aprovar el nomenament dels Festers de San Antoni de 2019, i que, aquest any, correspon 
als següents senyors: 
 
                                    FESTERS:  
 

XXXXXXXXXXXXXXX 
XXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXX 
XXXXXXXXXXXXXXXXXX 
XXXXXXXXXXXXXXXXXXX 
XXXXXXXXXXXXXXXXXX 
XXXXXXXXXXXXXXX 
XXXXXXXXXXXXXXXXXX 
XXXXXXXXXXXXXXXXXX 
XXXXXXXXXXXXXXXX 

                       XXXXXXXXXXXXXXXXX 
 
1.5.- PROPOSTA SOBRE LA MANTENIDORIA DE L’ACTE DE PRESENTACIÓ DE LA 

FESTERA DE GRÀCIA DE 2019. 
 
Es dóna compte de la Proposta  d’acord de  la Regidoria de Fira i Festes de 5 de novembre de 

2018.  
. . . 

 
No produint-se intervencions, el Sr. President sotmet a votació sense mes tràmits la 

proposta, donant el següent resultat: Vots a favor: 15, del Srs/es D. Manuel Sanchis Polop i Dª 
Maria Celia Ibañez Belda (del Grup Municipal Gent de Canals); D. Joan Carles Pérez Pastor, D. 
Antonio Sanchez Aguado i Dª Mª Jose Castells Villalta (del Grup Municipal Compromis); D. José 
Ramón Garrido Centelles (del Grup Municipal EUPV); D. Antonio Manuel Orea Pedraza i D. Adriá 
Castelló Sanchis (del Grup Municipal Socialista); D. Fernando Gimenez Alcalde,  D. Antonio Pérez 
García, Dª Andrea Sisternes Martorell,  D. Francisco López Trigueros i D. Andrés José Carull Blasco 
(del Grup Municipal Popular); D. Vicente Tornero Soriano (del Grup Municipal Reiniciem Canals) i Dª 
Maria Celia Bononad Martínez (regidora no adscrita); Vots en contra: Cap; Abstencions: Cap. 

 
. . . 

 Per tant, l’Ajuntament Ple aprova i el Sr. Alcalde proclama adoptat el següent ACORD: 
 
ÚNIC. Fer seua la  proposta i, per tant,  d’acord amb el suggeriment realitzat per la mare de la 

Festera de Gràcia, que la persona que faça la manteniduria de l’acte de la presentació de la Festera de 
Gràcia de 2019, siga Dª XXXXXXXXXXXXXXX. 
 

 
1.6.- PROPOSTA SOBRE LA MANTENIDORIA DE L’ACTE DE PRESENTACIÓ DE LA 

FESTERA DE GRÀCIA INFANTIL DE 2019. 
 

Es dóna compte de la Proposta  d’acord de  la Regidoria de Fira i Festes de 5 de novembre de 
2018.  

. . . 
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No produint-se intervencions, el Sr. President sotmet a votació sense mes tràmits la 
proposta, donant el següent resultat: Vots a favor: 15, del Srs/es D. Manuel Sanchis Polop i Dª 
Maria Celia Ibañez Belda (del Grup Municipal Gent de Canals); D. Joan Carles Pérez Pastor, D. 
Antonio Sanchez Aguado i Dª Mª Jose Castells Villalta (del Grup Municipal Compromis); D. José 
Ramón Garrido Centelles (del Grup Municipal EUPV); D. Antonio Manuel Orea Pedraza i D. Adriá 
Castelló Sanchis (del Grup Municipal Socialista); D. Fernando Gimenez Alcalde,  D. Antonio Pérez 
García, Dª Andrea Sisternes Martorell,  D. Francisco López Trigueros i D. Andrés José Carull Blasco 
(del Grup Municipal Popular); D. Vicente Tornero Soriano (del Grup Municipal Reiniciem Canals) i Dª 
Maria Celia Bononad Martínez (regidora no adscrita); Vots en contra: Cap; Abstencions: Cap. 

 
. . . 

 Per tant, l’Ajuntament Ple aprova i el Sr. Alcalde proclama adoptat el següent ACORD: 
 
ÚNIC. Fer seua la  proposta i, per tant,  d’acord amb el suggeriment realitzat per la mare de la Festera de 
Gràcia Infantil, que la persona que faça la manteniduria de l’acte de la presentació de la Festera de 
Gràcia Infantil de 2019, siga Dª XXXXXXXXXXXXXXXXX, Farmacéutica y Doctora en Medicina.  
 
 

Finalment, obert pel Sr. President el torn d’intervencions, es produeixen les que tot seguit 

s’indiquen: 

           La Sra. Bononad Martínez: Señor Alcalde, Concejales, Festeros, Festeros infantiles, Festeras 

de grácia, Festeras de las Corte mayor e infantil, público en general, buenas noches.  

 Nos hemor reunido esta noche para celebrar ratificar un año más, el inicio de nuestra fiesta 

mayor, proclamandos como festeros y festeras de dos mil diecinueve. Para vosotros imagino que 

serà un dia importante, porque a partir de hoy comienza la demostración de vuestro trabajo que 

habeis venido realizando con tanto esfuerzo durante todo el año. XXXXXXX y XXXXXX, bandera y 

cuiro, junto con XXXXXXXX, XXXXXX, XXXXX, XXXXXXXXXX, XXXXXXX, XXXXXX, XXXXXXXXX, 

XXXXXXXXXX, XXXXXXXX y XXXXXXXXX, juntos, vais a ser nuestros representantes de Canals, 

también dentro y fuera de nuestra comunidad. Por que como bien sabeis, nuestra fiesta a cruzado la 

frontera de nuestra comunidad, siendo reconocida como interés turístico nacional. Responsabilidad 

añadida, que no dudo ni un segundo, sabreis llevar con todo el honor, porque unidos todos a una, 

como el cono de troncos de la hoguera, nos hareis revivir las tradiciones, que año tras año, en estas 

fechas, recordamos nuestras raices y vivencias, que nos han venido transmitiendo nuestros 

antepasados. Vosotros sois los encargados de que en este enero, la tradición no se pierda y se 

engrandezca. Quiero agradecer a vuestras esposas y familiares, la ayuda que recibis de ellas y ellos, 

porque aparte de su ayuda, también sufren vuestra ausencia. A ellas, muchas gracias por la 

paciencia y cariño que ponen en atenderos para que podais cumplir con vuestro sueño de ser festero 

de San Antonio dos mil diecinueve. 

 XXXXXXXXX y XXXXXXXXX, bandera y cuiro infantiles, vosotros sois el presente, però 

también el futuro. De esa transmisión de nuestras costumbres, venis de familias con arraigo festero, 

ellos os estan introduciendo a la fiesta con todo el honor de ser los representantes de nuestros hijos. 

Seguro que estais aprediendo mucho al mismo tiempo que ayudando y disfrutando de la fiesta que 

seguro que nos la hareis disfrutar. Y agradecer a vuestros padres y abuelos todo el esfuerzo que 

conlleva ser festero infantil, para ellos, veros felices serà su gran satisfacción.  

 XXXXXXX, festera de grácia mayor y XXXXXX, festera de grácia infantil, junto con vuestras 

respectivas cortes, vais a representar a la mujer canalina durante todo un año. Estoy segura de que 

vais a estar orgullosas de esta delegación que os han encomendado. Cierto que es una gran 
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responsabilidad, però al mismo tiempo, un honor ser las representantes de nuestro pueblo, 

disfrutadlo.  

XXXXX, junto a tu corte, XXXXXX, XXXXX, XXXXXX, XXXXXXXXX, XXXXXXXX, XXXXXXXXX, 

XXXXXXXX y XXXXXXX. XXXXXXX, junto a tu corte, XXXXXXXX, XXXXXXXXX, XXXXXXXXXX, 

XXXXXXX, XXXXXXXX y XXXXX. Sereis elegantes como el manto que envuelve y envellece la 

hoguera, de un verde vivo, fresco, que con toda serenidad, viste de gala a la hoguera. Generosas, 

como cuando repartais las pastas a todos nuestros vecinos de Canals y visitantes. Alegres, como lo 

mostraran vuestros ramos de flores coloridos y que paseareis con garbo por toda Canals. Con esa 

sonrisa llena de alegria que le mostrareis a nuestro patrón San Antonio Abad.  

 Es una fiesta  muy intensa, única, y para vosotras muy especial. Es vuestro año, agradeced 

mucho a vuestros padres el esfuerzo que han hecho y hacen para que vosotras podais cumplir 

vuestro sueño, la recompensa para ellos es veros felices. 

 Por mi parte, deciros que por primera vez, tengo la oportunidad de decir unas palabras en 

este acto de proclamación, ha sido un honor para mi. Enhorabuena festeros, festeros infantiles, 

festeras de grácia y sus cortes, esta es vuestra fiesta. Gracias por colaborar para que nuestras fiestas 

continuen siendo las más grandes. Teneis todo mi apyo en todo lo que os pueda ayudar, y como no, 

mi despedida, haced que tengamos unas buenas fiestas que las disfrutemos en armonia y Vitol y Vitol 

a nuestro patrón del pueblo, Vitol. 

 

           El Sr. Garrido Centelles: Començar aquesta misiva es algo difícil si tens moltes coses que dir 
i més quan probablement serà l’última vegada que tindré l’ocasió per a fer-ho, per tant si m´ho oblide 
de algunes qüestions o de algunes persones ja us dic que em disculpeu. 
 

Son 8 anys els que hi he estat al capdavant de aquest grup politic tant important per mí i 
pense que també per aquest poble, on sempre hi he treballat amb molta cura amb errors i encerts i 
sense cap interés propi, pense que no hi he faltat el respecte a ninguna persona i menys als 
companys dels demés grups tan tinguern representació com no en aquest Ajuntament, es per aixó 
que si algú s’ha sentit ofès en alguna intevenció meua en aquestos 8 anys també li demane disculpes. 
 

- Una vegada dit açó, tinc que deixar clar perqué deixe la política activa i en primera plana. 
No es per qüestions de cansament, no es per qüestions de edat, no es per qüestions  personals o 
d’enfermetat, ni tant!; és perque hi he arribat a la conclusió que tant sols existéis una “política” en 
aquet poble, - la dels interessats – i ho dic amb molta serietat. Si tens la cara dura de passar per 
damunt de les persones i sols tens com objetiu els teus interesos, politicament en aquet poble pots 
subsistir, podràs perfectament viure d’ella i amb ella. I com nó!,  serà la teua susbsistència la primera 
determinació i no tindràs cap inconvenient de passar de tot i de tots i fer el que el done la gana, estiga 
dins de les normes o no, del sentit comú o contrari, de la legalitat o contrari a llei, perque sols tens un 
objetiu que cumplir  els teus propis interesos. 

A més podràs fer la política rastrera, mentirera  i sense escrupuls de ningún tipus si estàs o bé 
a l’opossició, o sols per interés particular, ja que el objetiu es poder  viure de la política o a través 
d’ella. I és en aixó en el que ens hem topat i aquells partits PP-PSOE que han confeccionat un 
sistema malalt i endemic de corrupció, falsetat i clientelisme son els máxims oponents a la 
normalització i transparència de la nostres polítiques. El entramat està confeccionat i en ells participen 
tant components de l’alta justicia com menbres del ordre i funcionariat, tot està controlat!, tot està 
manipulat!, els interesos son els mateixos i per als mateixos i pense que si no ens espavilem hi 
tornarem als anys 30 on la crispació, mentides i violència seràn imposades per un discurs arcàic, 
obsolet i intolerant  amb un nacionalisme o nacionalsocialisme que sols ens ha dut al enfrentament.- 
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No obstant aixó, també me trobat  - poques vegades- amb persones amb molt sentit del seu 
deure, amb molt de seny, generositat i comprensió de la responsabilitat que comporta gestionar 
aquest Ajuntament. Es per aixó que tinc que donar les gràcies per l’ajuda desinteresada a tot els 
components del Consell Agrari:  XXXXXX, XXXXXXXXX, XXXXXXX XXXXXXX, XXXXXX, 
XXXXXXXXX, XXXXXX, XXXXXXXXXXX, XXXXXXXX, XXXXX, XXXXXXXXX, XXXXXXXX i 
XXXXXXXX. Donar les gràcies també a aquelles persones i col.lectius que  han comprés la nova 
situació administrativa i política sense cap interés particular, als  departaments i técnics  tant 
esportius, com d’altres especialitats de aquest Ajuntament i sobre tot als meus companys de govern, 
ho havem tingut difícil estimats amics!!, no haviem entrat a formar part de esta aventura  per 
col.locarnos una medalleta, no!, segur que ens havem deixat moltes actuacuions sense poder acabar, 
peró tenim que deixar clar que ens havem trobat un Ajuntament sense projecte  i un poble sense 
aquell no te futur, es complicat governar  amb moltes irregularitats heredades, amb moltes tasques 
inacabades i amb majors despesses sense sol.lucionar, així i tot havem treballat de valent, gràcies pel 
vostre recolçament, jo ho deixo m’en vaig com he arribat nuet i per si de cas espolsaré les meues 
sabates per no endur-me res que no siga meu. 
 

Donar les gràcies a la major part dels ciutadans que habiten en Canals, gràcies a aquells que 
han fet una crítica constructiva de la nostra gestió, als que quan s’han equivocat també han demanat 
disculpes, no als que sols han anteposat els propis interesos als de la comunitat, a tot ells moltes 
gràcies. I cóm no al meu col.lectiu d’Esquerra Unida de Canals per la vostra comprenció, per la ajuda 
prestada i deixar clar per als que hi venen que tenim dos referents en els quals ens tenim que recolçar  
Toni i Vicent, així ho he intentat fer. Que paseu unes festes tan tradicionals amb molta cura i junt a la 
vostra familia que es el millor que tenim. 
 

Per últim i cóm no, donar les gràcies i demanar-los les disculpes necesaries i reiterades a la 
meva familia pels inconvenients, temps no compartit, desaveniències i absentísme mental i sobre tot  
a les dos persones  que més han sufrit aquesta situació i que per supost  més estimo,   XXXXXX i 
XXXXXX. 
 
 

           El Sr.  Tornero Soriano: Bona nit a totes i tots. Any rere any és per a nosaltres un orgull ser 
presents en aquest plenari. Un plenari festiu i ple d’emoció. Enguany, amb la nostra festa, per primera 
volta, Festa d’Interés Turístic Nacional, més emocionant si cap. 
 

Aquesta any començaré la meua intervenció fent una xicoteta lectura d’algun fragment de la 
descripció enfervorida que fa XXXXXXX de les nostres festes al llibre Passejant per la Costera 
 

La festa de Canals té un calendari ritual ben precís. La matinada del 8 de desembre entra la 
primera soca a la plaça Major. L’espai urbà on es plantarà la foguera és, per ell mateix, corprenedor 
[…]. AIxí doncs, a partir d’aqust 8 de desembre, pels carrers del rodal començaran a traginar les 
primeres soques votives. S’aniran amuntonant pel carrer del Salvador i la Plaça major fins el dia de 
Cap d’Any, dia de la “planta”, en que es dreça el tronc primer, la columna vertebral de la Foguera. 
Una tradició meticulosa, tramesa en molts casos de pares a fills, és la que s’encarrega d’encaixar els 
troncs com les peces d’un complex i cerimoniós trencaclosques. Al final, revestit el con amb 
verdíssima ramulla de pi i el caramull d’un taronger en fruit, hi haurà calgut més de dos mil dos-cents 
metres cúbics de llenya […]. 
 

Som a 16 de gener i tot és a punt. Se celebren les vespres a les vuit i mitja de la vesprada. Al 
presbiteri aguarda la llàntia de Sant Antoni perquè l’abaixen. És ara que el rector encén un ciri i 
exclama un vítol. Passa tot seguit eixa flama litúrgica als festers i autoritats perquè boten a foc la 
foguera. Tot seguit, bullirà la plaça com la cassola al forn…, menjar típic i d’obligació religiosa en 
aquesta data. 
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El dia de Sant Antoni, 17 de gener, dia de misses solemnes, mentre la brasilada es consum, i 
tota l’esplendor de llenya i pinassa esdevé una grapallada de cendres.  
 

L’endemà, 18 de gener, encara queda la celebració dels parells, “cuiro” i “bandera” a cavall, 
responsables d’escampar un repartiment de joguets entre la gentada que els segueix per tota la vila. 
 

Doncs açò que ens conta, aquestos actes i molts més que anireu gaudint, són enguany els 
vostres, són la vostra festa. Perquè tot i que, les festes canalines les vivim i les gaudim tot el poble, 
sou totes i tots vosaltres els qui enguany sereu els protagonistes. I com fa XXXXXXX al seu llibre, 
enguany, és a vosaltres a qui vos toca contar-nos la festa. Ens l’heu de contar amb la vostra mirada, 
amb els vostres somriures, amb la vostra emoció, amb la vostra il·lusió, amb els vostres vítols. Sou 
les festeres i festers i vos toca contar-nos la festa. 
 

I estem segurs que estareu a l’altura. 
 

Per part nostra sols ens queda desitjar-vos unes precioses festes i posar-nos a la vostra 
disposició per col·laborar en tot allò que calga. 
 

Enhorabona als festers i festeres i a totes i tots els qui vos acompanyaran en aquesta festa de 
Sant Antoni 2019, gaudiu-la i feu-nos gaudir a tot el poble de Canals. 
 

Moltes gràcies 
 

           El Sr.  Orea Pedraza: Bona nit, Festera de Gràcia, Cort d’honor, Festera de Gràcia infantil, 

Festers, Festers infantils, amics, veïns, companys de corporació. Bé, com diu el company Tornero, 

després de Garrido i després de Tornero amb les seues cites, doncs es complicat. No tinc res 

preparat perquè jo volia que avui, el parlament que us faig, m’isquera de dintre i no d’un paper, per 

tant, vull que disculpeu les meues errades que de segur que en seran més que si ho hagues dut 

preparat. Però, es que la Festa de Sant Antoni es sentiment i avui venim ací un poc a expressar eixe 

sentiment, avui es el dia d’inici oficial de les Festes de San Antoni, avui us hem proclamat festers, 

festeres i avui comença el compte enrere. Un compte enrere que jo sempre dic des de que soc 

regidor que pareix que encara quede molt però ja no queda res. Que son dies que passen molt 

depresa i més quan arriba ja les dates oficials de les Festes de Sant Antoni, per tant, a tots els 

festers, a totes les famílies que estan implicades en la festa, gaudiu-les des de ja, no desaprofiteu ni 

un minut, ni un segon perquè tot passa molt depresa. La veritat es que quan un es regidor i te la sort i 

el privilegi, perquè realment açò es un privilegi, viure les festes des de dins. Et dones compte del gran 

que es la nostra festa. Aquest any, s’ens ha reconegut com a Festa d’Interés Nacional, es una 

proclamació, es un reconeixement molt especial que farà que la festa tal vegada siga més coneguda 

fora del nostre poble, però que no farà que siga distinta al nostre poble, que no siga distinta a Canals. 

Teniu una responsabilitat molt gran, sobre tot els festers, de fer una bona festa com solem dir, però 

estem segurs, tots els disset, que aneu a fer-la, estem segurs que porteu molt de temps, que porteu ja 

molts anys treballant molt dur per a fer-nos gaudir de la millor festa del món, teniu eixa responsabilitat. 

Canals te la festa més gran, per a mi la millor festa del món, i els festers teniu eixa especial 

responsabilitat, lògicament vaig a nomenar també a les festeres. La dóna, i més després de l’últim 

huit de març, te un poder de representació molt més gran que fa uns anys, i les festeres han anat 

canviant conforme la evolució del nostre temps, ara es molt diferent el paper de la dóna i te que anar 

evolucionant justament a eixa paritat junt als festers. Bé, no vull allargar-me més perquè avui ja 

comença el vostre temps i no el nostre, avui nosaltres deixem amb parèntesi la nostra activitat quasi, i 

sou vosaltres d’ací poc els que sereu els amos del poble, ja veureu, i no vaig a citar a cadascun, ja ho 
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ha fet el company Garrido, però si que us vull donar a tots i a totes l’enhorabona, estic segur que ens 

fareu gaudir d’una molt bona festa i res, que gaudiu també vosaltres i moltes gràcies.  

 

           La Sra.  Castells Villalta: Benvolgudes amigues i amics que ens acompanyeu, corporació 

municipal i festeres i festers: 

Hui estem ací en un dels plenaris més emotius de l’any. Un acte que és una de les f ites de la 

nostra festa i que serveix per donar reconeixement a festeres i festers que han treballat de valent junt 

a les seues famílies per a que tots puguem gaudir de la festa de Sant Antoni. Una festa que és un 

referent i que porta el nom del nostre poble per tot el món i més ara que ha obtingut el reconeixement 

de la seua declaració com a Festa d’Interés Turístic Nacional.  

Unes festes que per mi, són part de la meua experiència vital. El 1991 vaig ser festera de la 

Cort Infantil i mon pare “Bandera”. Van ser uns moments de gran alegria i complicitat. Mon pare va 

viure intensament les festes i una de les poques vegades que vaig vore plorar a Julio “Malena” va ser 

el dia que va guanyar el sorteig de la bandera, altra quan va rebre la bandera de mans de l’alcalde. 

Una història familiar, que com moltes altres del poble, està estretament relacionada amb la festa i les 

vivències que s’associen. Com va ser el cas del meu “iaio” que va ser tres vegades fester, fent de 

cuiros dues vegades i l’altra de bandera.  

Però les festes no són sols passat. Són també present i futur. Per això vull donar un 

reconeixement a les dones del nostre poble. Sense elles les festes tal i com les coneguem no serien 

possibles. Són elles qui mantenen majoritàriament el patrimoni gastronòmic tradicional relacionat amb 

les festes. Són elles qui preparen les pastes, el putxero, les cassoles que són tan important a les 

cases, són elles qui baixen la bandera de casa, son elles les festeres que tant treballen. Però al segle 

XXI les dones no podem ser no un complement ni un adorno. Hem de ser un referent i trobar la 

manera de, sense trencar les tradicions i amb el consens de tots, donar reconeixement i visibilitat a 

aquest paper fonamental. No podem pensar que complementem, les dones completem la festa.  

Les nostres festes de Sant Antoni són un referent, no sols per la foguera o per actes com les 

processons o els vitols. Són un referent perquè tot un poble es volca en elles, participant de forma 

massiva amb emoció i traguent fora un sentiment que es viu tot l’any, les 365 dies. Les festes de Sant 

Antoni formen part del ser canalina o canalí, més enllà de les creences religioses o personals. Els 

símbols, les vivències de la festa són part nostra i ajuden a conformar la germanor i solidaritat 

necessària en qualsevol poble. Quantes vegades hem vist a algú del nostre poble en llocs llunyans 

saludar als seus paisans amb un vítol quan s’han trobat fora de casa. 

És per això que les festes més que els actes que celebrem són també la germanor, la 

cooperació, la confiança i l’estima entre les persones de tot el poble. Un poble que obre les seues 

portes al veïnat i als forasters, un poble de cases obertes a qui vullga celebrar la festa amb ells sense 

preguntar ni qui és, ni d’on ve ni quins són els seus pensaments. Eixe és, potser, el patrimoni més 

gran de la nostra festa. La capacitat d’agermanar-nos i acollir. Vull que aquest esperit s’estenga pel 

poble en aquestes festes, que el civisme i la concòrdia dominen i que el món, que ens estarà mirant, 

sàpiga que Canals és un poble obert i treballador que amb molt d’esforç crea cada any una foguera i 

unes festes que són dignes d’admiració. 

Vull tancar aquest discurs desitjant a festers, festeres i festeretes que visquen amb emoció i 

intensitat cada moment que els done la fest. Heu de ser conscients que són tres dies amb molta 
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activitat festera i heu i hem d’estar totes i tots molt agraïts a les vostres famílies i amistats que han 

treballat i treballaran molt per a que els festes de 2019 ixquen a la perfecció. Un èxit del que ells 

també seran responsables i protagonistes. Moltes gràcies a totes i tots.  

 

 

           El Sr.   Sanchis Polop: Bona nit, festers, festeres i corts, que us puc dir jo que hes estat on 

esteu vosaltres, que conec la festa des d’aquesta vessant i de la meva. M’agradaria en primer lloc 

donar-vos l’enhorabona perquè pense que es un acte molt important el d’avui, perquè oficialment ja 

sou festers i festeres de Sant Antoni, sou festers de Sant Antoni dos mil dinou, sou els primers festers 

proclamats d'interès turístic nacional. Es una festa molt important la de Canals, es una festa molt 

arrelada i es una festa que com algú deia, es una festa que ens uneix a tots els canalins. Pareix 

mentida, però ens uneix als polítics, votem tots a favor, no hi han discussions, no hi ha res. Es molt 

important que entre tots, fem aquesta festa més gran i la portem endavant. 

 Soc conscient de que porteu molts mesos de feina. La veritat que jo sempre he pensat en la 

festa com una gran traca, es va encendre el dia que tirareu el vítol al Casino Gran, eixe dia 

s’encengué la metxa i a partir d’eixe dia heu estat treballant. Heu estat sortejant tots els calendaris de 

treball que hi ha damunt la taula, per a poder culminar amb el gran tro final que seran els tres dies 

principals de la foguera, Sant Antoni i el dia dels parells. Haveu treballat de valent al cartró, en la 

confecció i en la venta, en les loteries, haveu treballat de valent en el tema de les joguines, amb els 

caramels, haveu treballat de valent en la selecció de les sales i de la pólvora, per veure quines son 

les millors opcions per a que la nostra festa lluïsca el màxim possible. Soc conscient que a més 

importància de la nostra festa, més responsabilitat, i tenim que adaptar-nos per a que les nostres 

festes, continuen i perduren per a sempre. No es fàcil, sabem que no es fàcil, conec la vostra posició, 

però estic segur que amb el que haveu treballat, i de la forma en la que heu treballat, de forma 

responsable, açò aneu a portar-ho endavant i no va a haver cap problema. La il·lusió que porteu es 

de envejar, i es així, i amb el que us puc recomanar, es, teniu-ho tot preparat, el tema de la llenya, 

teniu que tenir-ho tot be per a que els tres últims dies s'oblideu de tot i gaudiu de la festa, perquè els 

tres dies es teniu que deixar portar com un tsunami que us porta per la festa, que no aneu a tenir 

temps de reaccionar, perquè tindreu que estar en cada lloc per a gaudir-lo, perquè açò es únic e 

irrepetible, be, si no ets de la família XXXXXXXX, però no es el normal, aleshores, la meva 

recomanació es que ho heu de tenir tot preparat, que gaudiu, que ens feu gaudir de la festa més gran 

del món. Gràcies.  

 

           El Sr.   Pérez García: Bona nit a tots i a totes, prompte arribarà gener, i com no a Canals 

arriba Sant Antoni. Arriben les festes que el nostre poble dedica al nostre pare i patró. Tots anem a 

anar podent gaudir dels actes preliminars d’aquestes festes. Estem a finals de novembre, i avui, ací a 

l’Ajuntament, tenim el plenari del nomenament dels i de les que seran els màxims representants de 

les nostres festes. Poc entrat en desembre, a Canals ja estem de festa, per què la nit del set ja 

entrem la primera soca, eixa soca, entre tantes, que aniran omplint la plaça de l’esglèsia. Eixa soca 

entre tantes que formarà part de la nostra foguera. A partir d’aquest moment, encara que els festers ja 

porteu fent festa des de molt abans, el poble de Canals comença a tenir un altre color, a tenir un altre 

olor i com no, comença a tenir un altre sentiment. Més prompte que tard, estarem a les portes dels 

dies grans de la nostra festa, però abans, vindran actes importants, com l’entrega dels pergamins, la 

presentació del llibre i la plantà del primer pi. Tot, a partir d’eixe moment, pren un altre ritme, un ritme 
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vertiginós, on els actes es celebraran pràcticament a diari, on mesclarem els últims dies de nadal amb 

les presentacions, per finalment entrar en els tres grans dies de la festa: la foguera, Sant Antoni i el 

dia dels parells. Però que puc contar jo que tots vosaltres no sabeu, que aquestes festes son 

diferents, son màgiques, mesclen els actes tradicionals amb altres de més novedosos, perquè cada 

fester vol al seu any, deixar la seva empremta del seu pas. Per això, des del Grup Municipal Popular, 

volem donar l’enhorabona a aquest conjunt de festers, festeres, xiquets, xiquetes i com no, als 

familiars i amics, per l’esforç que durant aquest any o més d’un any, han donat a la festa i al poble de 

Canals. Aquest any, vosaltres sou afortunats de poder organitzar les festes, eixes festes que 

qualsevol canalí o canalina vol organitzar. Sols us done un consell, aprofiteu cada minut que us dona 

la festa, perquè eixe minuts serà únic. 

 Aquest any les nostres festes i la nostra foguera gaudeixen d’un títol especial, crec que no ho 

ha dit ningú, el títol de festes d'interès turístic nacional. Aquest mèrit es fruit de molts anys d’esforç i 

dedicació d’aquest Ajuntament, tant aquesta com anteriors legislatures, per donar visibilitat i renom, a 

les nostres festes arreu del món, per tant moltes gràcies a tots. Aquest any veig ací molts amics i 

inclòs molts familiars, permeteu-me que dedique unes paraules molts especials a tres persones que 

formen part de la festa, Santi, Miriam i Emma, aprofiteu cada minut que la festa vos done, feu partícip 

al màxim a Emma, per que encara que ella no ho recorde, vosaltres sempre li contareu que al 2019 

fórem part d’este grup d’amics i fóreu els principals actors d’aquesta festa,  res més que desitjar-vos a 

tots que gaudiu i en feu gaudir i participeu i ens feu partícips de les nostres festes, de les millors 

festes del mon, moltes gràcies i bones festes.  

 

Sr. Pérez Pastor: Gràcies a tots per les vostres paraules, be, jo crec que poc es pot afegir, jo 

crec que ja s’ha dit tot, només vull com a Tinent d’Alcalde, i com no en nom del nostre Alcalde de 

Canals Ricardo Requena que m’ha traslladat les seues felicitacions a tots els membres de la festa, 

donar-vos l’enhorabona i ànims, ara va lo bo. Per acabar sols vull fer una reflexió aneu a representar 

la nostra festa, al nostre poble, aneu a ser el centre d’atenció dels nombrosos actes que hi ha 

programats i per això eu de divertir-se, ballar, cantar, emocionar-se, d’emocionar-nos però també feu-

nos sentir orgullosos de tots vosaltres, per que en definitiva vosaltres, durant les festes sereu la 

imatge de Canals, de la nostra, igual aquest any si cap, més grandíssima festa, moltes gràcies a tots, 

molta sort i molts èxits.  

 

I no havent més assumptes que tractar, la Presidència procedeix a alçar la sessió essent les 

20 hores i 53 minuts del dia trenta de novembre de dos mil divuit. 

El President           El Vicesecretari 
 
 
 
-Joan Carles Pérez Pastor-      -José A. Martínez Damiá- 


